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Číslovky/Числительные 

jsou mluvnicky různorodá třída slov, která mají význam číselný. Podle složení 

číslovky dělíme na простые (четыре, семь), производные/сложные (двенадцать, 

пятьсот) и составные (двадцать два, сто пятнадцать).   

Podle významu číslovky jsou rozdělovány na 3 typy: количественные/základní, 

порядковые/řadové, собирательные/druhové. 

 

Количественные числительные označují počet předmětů a odpovídají na otázku 

„kolik?“: тридцать, сто двадцать один, семь… 

Základní číslovky nemají kategorie čísla a rodu. Výjimku tvoří slova один, два, 

полтора, тысяча, миллион, миллиард.  

Číslovka один může být rodu mužského, ženského a středního. Ve spojení 

s podstatnými Pluralia tantum se používá ve formě množného čísla: одни брюки, одни 

ножницы. Tato číslovka se skloňuje jako zájmeno этот. Po číslovce один (i po 

víceslovných číslovkách) stojí podstatné jméno v 1. pádě: триста двадцать один студент. 

Číslovky два a полтора se rozlišují v rodě (mužský nebo ženský) u 2. a 4. pádu. 

Číslovka  полтора má zvláštní skloňování 

полтора (м., ср.)                             полторы (ж.) 

                          полутора 

                          полутора 

полтора                                          полторы 

                         полутора 

                         полутора 

 

Číslovky тысяча, миллион, миллиард mají kategorie rodu, pádu a čísla, skloňují se 

jako příslušná podstatná jména. 

 

Skloňování základních číslovek 

číslovky 2, 3, 4 mají jiný typ skloňování. POZOR! Po těchto číslovkách je podstatné 

jméno vždy ve 2. pádě jednotného čísla 

číslovky od 5 až  20, 30 se skloňují jako podstatné jméno 3. typu 

stejně se skloňují i číslovky 50 až 80, ale mění se v nich obě dvě části 

číslovky 500 až 900 také podle 3. typu + změna obou častí slova 

číslovky 40, 90, 100 mají ve všech nepřímých pádech, kromě 4. pádu, koncovku –a 
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сорок – сорока – сорока – сорок – сорока – сорока  

u číslovek 200, 300, 400 skloňujeme obě části + zvláštní skloňování 

u víceslovných číslovek se skloňuje každá jejich část 

 

Řadové číslovky/порядковые označují pořadí a odpovídají na otázku „který?“. 

Víceslovné řadové číslovky mají pouze poslední slovo ve formě řadové!!!  

Řadové číslovky stejně jako přídavná jména mají kategorie rodu, čísla a pádu. Ve větě 

obvykle plní funkci přívlastku. 

 

Собирательные числительные/druhové číslovky označují počet jako celek. Tvoří 

se od základních číslovek pomocí přípon –oj-/ер: два – дв о[je], десять – десят ер о. 

Druhové číslovky nemají kategorie čísla a rodu, ale mohou se skloňovat (kategorie 

pádu). 

Druhové číslovky se pojí s osobními zájmeny a podstatnými jmény, která označují 

 osoby mužského pohlaví: пятеро студентов 

 mláďata: семеро козлят 

 pluralia tantum: трое суток 

Склонение собирательных числительных 

двое                               четверо 

двоих                             четверых 

двоим                            четверым 

двое/двоих                     четверо/четверых 

о двоих                         о четверых 

двоими                          четверыми 

Podle číslovky двое se skloňuje číslovka трое. 

Podle číslovky четверо se skloňují ostatní. 

Podstatné jméno po takovýchto číslovkách stojí ve 2. pádě množného č.: двое друзей 

K druhovým číslovkám také patří číslovka оба/обе, která se skloňuje jako два/две. 

 


